

物理

## 长中子计数管探测效率的模拟

胡青元, 李波均, 张德, 郭洪生, 王栋, 杨高照, 司粉妮, 刘建

中国工程物理研究院 核物理与化学研究所, 四川 绵阳 621900

收稿日期 2007-3-17 修回日期 2007-7-17 网络版发布日期: 2007-10-20

**摘要** 为获得较高的探测效率且在较大范围内对 neutron 有比较平坦的能量响应曲线, 用蒙特卡罗程序研究了聚乙烯慢化体结构对BF<sub>3</sub>长正比计数管的中子探测效率的影响。模拟结果表明, 增大慢化体半径可增加计数管探测效率, 调节计数管前端慢化体厚度可改善能量响应曲线高能部分的平坦度。另外, 利用建立的模型计算了1套现有的长硼计数器对D-D(2.4 MeV)及D-T(14.1 MeV)中子的相对探测效率。模拟结果为探测系统对D-D中子的探测效率为对D-T中子的75%, 而加速器标定的实验结果为61%。两者可认为是近似一致的, 这从实验上验证了模拟模型的可靠性。

**关键词** [蒙特卡罗模拟](#); [慢化体](#); [长中子计数管](#)

**分类号** [TL816](#)

## Efficiency Simulation of Long Neutron Counter

HU Qing-yuan, LI Bo-jun, ZHANG De, GUO Hong-sheng, WANG Dong, YANG Gao-zhao, SI Fen-ni, LIU Jian

Institute of Nuclear Physics and Chemistry, China Academy of Engineering Physics, Mianyang 621900, China

**Abstract** In order to achieve the high efficiency and uniform sensitivity for neutrons with widely different energies, the efficiency of long boron trifluoride proportional counter imbedded in polyethylene moderator was simulated by MCNP code. The result shows that detective efficiency would increase with increasing moderator radius and response curve at higher energy would be ameliorated through adjusting the thickness of front moderator. Also we calculated the relative efficiencies for different energy of a detector whose efficiencies were calibrated on an accelerator. The simulated efficiency for D-D neutrons (2.4 MeV) is 75% of the efficiency for D-T neutrons (14.1 MeV), which is approximately agreed with experimental data, 61%. The validity of the simulated model was proved by the consistent results between calculation and experiment data.

**Key words** [Monte-Carlo simulation](#) \_ [moderator](#) \_ [long neutron counter](#)

DOI

通讯作者

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(427KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

- ▶ [本刊中 包含“蒙特卡罗模拟; 慢化体; 长中子计数管”的 相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [胡青元](#)
- [李波均](#)
- [张德](#)
- [郭洪生](#)
- [王栋](#)
- [杨高照](#)
- [司粉妮](#)
- [刘建](#)